
Biblioteket bliver hjemme! 

Bibliotekets Venner blev i 
efteråret 2023 udfordret på 
usædvanlig vis, da en ana-
lyse udarbejdet af Magistra-
ten for Sundhed og Omsorg 
beskrev muligheden for flyt-
ning af biblioteket fra Sabro 
Korsvejskolen til Folkehuset 
Sabro.  
 
Gennem mange år har Lone 
Hansen været bibliotekets 
førstedame og tovholder på 
frivillighedsområdet med 
udvidet åbning og lokale 
arrangementer på bibliote-
ket. 
 
Foreningen Bibliotekets 
Venner, Brugerrådet på Fol-
kehuset Sabro og Fællesrå-
det indsendte et samlet hø-
ringssvar til Magistraten for 
Sundhed og Omsorg, som 
havde peget på en form på 
samlokation, som ingen af 
de lokale parter syntes var 
en god idé.  

også med foretræde for 
kommunens nedsatte ud-
valg. Det fik følgende ud-
slag: 
 

Jeg håber, at I vil fortsætte 
jeres engagement for jeres 
lokalområde i fremtiden og 
fortsætte med at skabe liv og 
gode fællesskaber. 
 
Med venlig hilsen 
 
Rådmand Christian Budde, 
MSO, Aarhus Kommune 

Appel til brugere af 

nikotinposer 

Indtil nu er der ikke i vores 
lokalområde med grønne 
områder og stier lokaliseret 
kendskab til (misse)katte, 
der har fortæret aflagte ni-
kotinposer. 
 
Derimod er visse hundera-
cer ikke ligefrem kræsne og 
de bliver slemt syge, hvis 
de opsnuser og fortærer en 
hensmidt nikotinpose. 

Fællesrådet vil derfor gene-
relt appellere til brugere af 
nikotinposer, at de altid 
sender en venlig tanke til 
naturen, når nikotinposen 
har aftjent sin værnepligt. 

Kære Lone 
 
Jeg skriver til dig for at for-
tælle, at der er truffet ende-
lig beslutning omkring folke-
husene. 
 
I hele processen omkring 
folkehusene, har vores dia-
log og mødet på Sabro-
Korsvejen skole gjort et 
stort indtryk på mig. Derfor 
ligger det mig meget på sin-
de at viderebringe nyheden 
til dig og de gode frivillige 
kræfter i Sabro personligt. 
 
Jeg har besluttet, at Sabro 
skal fortsætte som folkehus 
og at der ikke skal ses mere 
på en mulig samlokation 
med biblioteket. 
 
Jeg vil i den forbindelse ger-
ne anerkende jeres store 
engagement omkring både 
folkehuset og biblioteket - 
og omkring Sabro som lo-
kalsamfund. 

Visse steder på vore stier er 
der affaldsbeholdere til 
plastposer med opsamlede 
hundelorte, hvor man med 
sindsro kan droppe brugte 
nikotinposer. 
 
Den optimale løsning vil 
være en alternativ lomme-
beholder til brugte nikotin-
poser, som medtages og 
anbringes i eget restaffald. 

Bibliotekets Venner fik invi-
teret Rådmand Christian 
Budde på besøg på Sabro 
Korsvejskolen til dialog og 
rundvisning og indskrev sig  



Besøg Fællesrådets hjem-
meside:  

www.sabro-faarup.dk  

Vartegn fjernes. 

For borgere i Sabro, der har 
boet her i mange år, fjernes 
en bygning, der i årtier har 
markeret indkørsel til Sabro 
Kirkevej fra Stillingvej. 

Det er den første vand-
værksbygning fra 1961 op-
ført af Sabro Vandværk am-
ba (Andelsselskab med Be-
gænset Ansvar).  
 
I baggrunden skimtes opfø-
relse af Sabro Lokalcenter i 
1977. 
Sidst i 1970érne blev vand-
værksbygningen udvidet 

Bygningen har stået tom 
siden Sabro Vandværk op-
førte en ny vandværksbyg-
ning på den anden side af 
Stillingvej. Det er ikke her, 
at vandboringerne ligger, 
men under gulvet ligger et 
kæmpe kar, der skal væk. 
 
Når den gamle vandværks-
bygning er fjernet, skal der 
etableres parkeringsplad-
ser og nedgravede contai-
nere til affald. 

Placeringen er ikke tilfældig, 
da arealet oprindeligt har 
huset Sabro Fattiggård med 
avlsbygninger siden 1803 
og ejet af Sabro-Fårup 
Kommune indtil kommunal-
reformen i 1970. 
I 1883 blev fattiggården 
ombygget og fungerede 
som sådan frem til 1935, 
hvor Sabro-Fårup, Borum-
Lyngby og Lading kommu-
ner gik sammen om at op-
føre et nyt alderdomshjem. 

Folkehuset Sabro 

Allerede da Femkløveret 
gik i trykken i februar 
2024, var Brugerrådet ad-
viseret om, at Folkehus 
Sabro skulle videreføres 
som Folkehus. 
Der var et par ting der 
strittede, bl.a. samlokation 
med Biblioteket og driften 
af café. 

Beslutningen om at lave et 
vandforsyningsselskab i 
1961 var afstedkommet af 
planer for en fælles kom-
muneskole samt opførel-
sen af en række familiehu-
se, med Dalsø-Gas, som 
bygherre—den nuværende 
Bjørnkærvej.  
Efterfølgende byggemod-
nes Højvej, Solbærvej, Blå
-bærvej og Vistoftvej. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

I skrivende stund udestår 
cafédriften, som i vores hø-
ringssvar lægger op til en 
politisk beslutning som et 
tilbud med god og nærende 
mad til en overkommelig 
pris, som i øjeblikket er kr. 
52.00 
 
Det er fint, at cafeen laver 
frisk hjemmebag, smørre-
brød, sælger kaffe/the øl og 
vand til besøgende på Fol-
kehuset, men det der virke-
lig vil kunne skæppe i kas-
sen vil være salg af den 
varme mad, som i forvejen 
laves til beboerne på pleje-
hjemsdelen.  
 
Det er her stordrift fordele-
ne kommer til sin ret, fordi 
maden fremstilles af gode 
råvarer i Folkehusets eget 
køkken.  

Ikke noget fikkumdik med 
varmekasser, transport el- 
ler noget med genopvarm-
ning – det man får her, er 
direkte fra gryden til taller-
ken. 
 
Det bliver en stor opgave, 
at få ændret på vaner og få 
skabt nogle nye små fælles-
skaber, hvor det at indtage 
et måltid mad i selskabeligt 
nærvær bliver et basalt be-
hov. 
 
Den månedlige menu findes 
i cafeen eller på: 
www.sabrobrugerråd.dk og 
på Facebook:  
Sabro Brugerråd og Cafeen 
på Folkehuset Sabro 

Brugerrådet på Folkehuset 
Sabro arbejder i øjeblikket 
på et projekt med invitation 
af nytilkomne i gruppen af 
pensionister til fremvisning 
af mulighederne i Folkehu-
sets lokaliteter. 
De pågældende personer vil 
blive adviseret via E-boks. 



Evaluering om 40-km-
zoner 

Vi afventer  fortsat Aarhus 
Kommunes evaluering af 40
-km-zoner, på trods af at 
den senest var lovet i no-
vember 2023.  
Rapporten vil handle om 
evaluering af 40 km-zoner-
ne med pukkelbump, med 
pudebump og helt uden 
fartdæmpende foranstalt-
ninger.  
Den vil danne basis for, 
hvad Fællesrådet vil foreslå 
som den fremtidige løsning.  
 
 

Bypark—endelig! 

På det nyligt afholdte re-
præsentantskabsmøde 
kunne Fællesrådets for-
mand Ib Jensen berette, at 
en over 20 år gammel idé 
nu kunne gå hen og blive 
til virkelighed. 
 
Det var tidligere og nu af-
døde lærer på Sabro Kors-
vejskolen, Kaj Jensen, som 
havde fostret ideen til et 
naturområde, som på en 
eller anden vis kunne ind-
gå i undervisningen i na-
turfag. 
 
Fællesrådet sluttede op om 
ideen og påbegyndte en 
årelang opsparing med en 
lille del af det kommunale 
tilskud med henblik på sigt 
at kunne realisere projek-
tet. 
 
Alt det her skete på et 
tidspunkt, hvor debat om 
klima og grundvand nær-
mest var ukendte begre-
ber. 
 
Aarhus Kommune ejer jor-
den på Stillingvej, hvor 
den nye vandværksbyg-
ning er placeret. Til ven-
stre herfor har et areal på 
ca. 10 tønder været for-
pagtet ud til Borum Øster-
gård til landbrugsformål. 
 
Forpagtningen er opsagt 1. 
april 2025 og Fællesrådet  

har allieret sig med ansat-
te i Aarhus kommune, som 
har erfaring med skovrejs-
ning og indretning af  
den slags områder til almen  
nyttige formål.  
 
Det er ikke hensigten at 
fylde hele arealet med 
skov, men at skabe et om-
råde med sti, opholdssteder 
og forskellig vegetation. 

Vejdirektoratet har nu i for-
længelse af den politiske 
aftale om Infrastrukturplan 
2035 gennemført en Miljø-
konsekvensvurdering og en 
opdateret og fornyet skitse-
projektering af det forslag 
til en ny motortrafikvej 
(Rute 26) mellem Svenstrup 
og E45 som Favrskov Kom-
mune foreslog i 2020.  
 
Miljøkonsekvensvurdering 
og projektforslag offentlig-
gøres nu på Vejdirektoratets 
hjemmeside: Kig på! 
Vejdirektoratet/projekter/ 

Rute 26 Viborgvej 

Sabrovej/Rute 26 

I forbindelse med etablering 
af vejudvidelsen og lyskryds 
ved Sabrovej har Fællesrå-
det været på banen vedr. 
busholdeplads og læ.  
 
Aarhus Kommune har i den 
forbindelse efterspurgt en 
flytning af buslommerne i 
forbindelse med signalan-
lægget, således de indar-
bejdes i krydset.  
 
Vejdirektoratet fravalgte til-
taget med baggrund i en 
samfundsøkonomisk vurde-
ring. De afsatte midler om-
fatter derfor Aarhus Kom-
munes medfinansiering til 
projektet, således buslom-
merne flyttes til krydset og 
forholdene for den kollekti-
ve trafik til Sabro dermed 
forbedres væsentligt. 

Ildsjæl 2024 

Lone Hansen tildeles prisen 
som ”Årets Ildsjæl” i Sabro-
Fårup for sin mangeårige 
indsats i foreningslivet i om-
rådet.  
 
Senest har hun som for-
mand for Sabro Biblioteks 
Venner været drivkraften i 
kampen for bevarelse af Sa-
bro Bibliotek på Sabro Kors-
vejens Skole. 
 

Lone er en ægte ildsjæl, 
som engagerer sig i sit lo-
kalområde og får ting til at 
ske. 



 

 

Formand: 

Ib Jensen 

Eshøjvej 50, 8471 Sabro 

Telefon 40261118 

Mail: formand@sabro-faarup.dk 
 

 

Næstformand: 

Hanne Lunden 

Stillingvej 26, 8471 Sabro 

Telefon  51219280 

Mail: lunden.hanne@gmail.com 

 

Kasserer: 

Jan Mulbjerg Jensen 

Kirsebærvej 18, 8471 Sabro 

Telefon 86948599 

Mail: kasserer@sabro-faarup.dk 
 

Sekretær: 

Steen Christensen 

Højvej 47, 8471 Sabro 

Telefon 61415498 

Mail: erik.steen.christensen@live.dk 
 

Uden portefølje: 

Kim Ole Larsen 

Gammel Viborgvej 121, 8471 Sabro 

Telefon 86213407 

Mail: kol.mundelstrup@gmail..com 
 
 

 Femkløveret udgives af Fællesrådet. 

 

Hjemmeside: http://www.sabro-faarup.dk 
 

Artikler uden mærke er skrevet af redaktionen. 

Hvis ikke andet fremgår, er layout, fotos og 

illustrationer udført af Steen Christensen. 
 

Redaktør og ansvarlig i henhold til presseloven: 

Ib Jensen.  
 

Oplag: 2300 eksemplarer 

Tryk: Werks Grafiske Hus, 8270, Højbjerg 

Sabro Bibliotek 
tilbyder: 

Eshøjhusets Venner 

Tak til alle for opbakning 
og besøg på vores Bronze-
alderdag 1/6 ved Eshøjhu-
set og Borum Eshøj. 
En dag lige netop som vi 
kunne ønske os, når det er 
allerbedst. Sol og meget 
lidt blæst, musik for 4 lure 
og gong af allerbedste 
slags. Foredrag ved Heide 
Wrobel Nørgaard fra Moes-
gaard Museum og andre 
aktiviteter. 
 
Eshøjhuset er i skolernes 
sommerferie som tidligere 
åbent hver torsdag kl. 19-
21. Første gang 4/7, sidste 
gang 8/8.  
Her vil der være bestyrel-
sesmedlemmer til stede, 
der meget gerne fortæller 
og af bedste evne besvare 
spørgsmål om bronzealde-
ren og fundene fra Borum 
Eshøj, der kan ses i Moes-
gaard Museums udstilling 
om bronzealderen. 
I september arbejder vi på 
en dragedag, tæt på efter-
årsjævndøgn. Datoen er 
ikke på plads endnu, men 
publiceres via Facebook og 
opslag i lokalområdet. 

Inden sommerferien for 
alvor banker på, er der 
mulighed for at købe kas-
serede bøger i uge 26 og 
27 i bibliotekets sædvanli-
ge åbningstider. 
Biblioteket er ferielukket 
uge 28-31 – begge incl.  
Du kan pausere dine reser-
veringer i ferien. Enten ved 
selv at gå ind på bibliote-
kets hjemmeside eller få 
bibliotekarerne til at hjæl-
pe tirsdage og onsdage. 
 

Mød din rådmand for Kultur- 
og Borgerservice Rabih Azad
-Ahmad tirsdag den 3/9 kl. 
15-16.30 på biblioteket. Her 
er gode muligheder for at 
stille spørgsmål, give input 
mv. til rådmanden. 
Bibliotekets Venner byder 
på kaffe og te. Vi håber, 
mange vil benytte sig af 
denne gode mulighed. Det 
er dejligt, når politikerne fra 
byrådet finder vej til kom-
munens udkant. 

Strikkecafeer i sensommer 
og efterår: onsdagene 28/8, 
25/9, 30/10 og 27/11. 
Hver gang kl. 19 til ca. kl. 21 
på biblioteket.  

Ny samarbejdsaftale 

Magistraten for Teknik og 
Miljø (MTM) og fællesrådene 
(38 i alt) har en samar-
bejdsaftale om, hvordan 
samarbejdet skal fungere, 
en aftale af flere gange er 
blevet justeret i fælles for-
ståelse mellem fællesråde-
ne og MTM.  
Denne har MTM her i 2024 
ment skulle totalt ændres, 
fordi ”man” ønskede mere 
indflydelse til fællesrådene 
– vist nok.  
 
Det vi har fået forelagt af 
flere omgange har været 
fuldstændig uspiseligt, da 
udkastet til en ny samar-
bejdsaftale har været et en-
sidigt diktat fra MTM, som 
dikterede hvem, hvad, 
hvornår og hvordan i Fæl-
lesrådene, mens der mod-
sat ingen forpligtelser var 
for MTM. Samarbejdet var 
blevet til ensidige krav til 
fællesrådene.  
 
Der har over det seneste 
halvår været afholdt flere 
møder omkring oplægget til 
ny samarbejdsaftale, hvor 
kritikken har været ganske 
kraftig og ”præcis” og der 
har undervejs været forsøgt 
at lave justeringer.  
 
Ved det sidste møde i maj 
deltog både borgmester, 
rådmand for MT og Teknisk 
udvalg. De kunne ved selv-
syn konstatere, at der på 
ingen måde var tilfredshed 
med det arbejde som MTM 
på egen hånd havde forsøgt 
at lave og det blev under 
mødet reelt undsagt af flere 
medlemmer af Teknisk Ud-
valg.  
 
En uge efter modtog vi brev 
fra rådmanden og direktø-
ren fra MT hvor det centrale 
afsnit er ”Teknik og Miljø vil 
derfor bruge anledningen til 
at tilrettelægge en revideret 
proces for det videre arbej-
de med udformning og ved-
tagelse af samarbejdsafta-
len. Heri vil blive indlagt, at  

vi sikrer dialog med jer og 
Teknisk Udvalg.” 
 
Vi ser derfor frem til en 
genstart af arbejdet med 
en ny samarbejdsaftale 
efter sommerferien 


